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taa tehneensä Privatbanken i Helsingfors, Aktiebolag 

ja Aktiebanken för Utrikesh8ndeJ nimi sten pankkien 

kanssa väJipuheen , jonka muka~n nämä parkit, mikälj 

np tarvitsevat rahoja Kemi-yhtiön metsätöiden rahoit-

tamiseksi t änä taJvena, myyvät Suomen Pankil l e Ke-

mi-yhtiön aset t amia Lontoossa maksettavia omia pun-

tamääräisiä vekse) ejtä pankkien siirtäminä, jättäen 

s~mal l a Suomen Pankil l e Kemi-yhtiön sitoumuksen suo 

rittaa nämä etumaksuvekselit vientivaluutoilla sen 

mukaan, kuin näitä yhtiölle kertyy tuJevan vuoden 

viennistä. r äwän välipllhpen ilmoittaa J ohtokuntF\. teh-

neensä silJä edeJ lytyksel l ä , että n~mä vekse lit las-

Vuonna 1920 m~rraskvun 17 päivanä 
ketaan pankin setelikatteeksi. Kun kuitenkin J ohto-

kokoontuivat Eduskunnan Pankkivaltuusmie-
kunnan titetoon 01 i tlJ l] ut ) ett ä Pankkivtl] tuusmiehis-

het puheen joht~ja Lavonius , herrat Ne-
sä on l f3usuttu s e käsitys , pttei täJJaisia vekse-

vanlinna, ~ anner , Heinonen ja Ramsay 
l e itä enää oJisi l F\.skettRva setelikatteeksi , on J oh-

sekä varamies Lj~kkR. 
tokuntA katsonut tarpeelliseksi saattaa kysymyksen 

Pankkivaltuusmiesten harkittavaksi. Omasta puolestaan 

Sittenkuin J ohtokunnan puheenjohtaja herra Sten-
J ohtokunta, kirj eI mässä esit tämi]] ään perustei]] a , ' a t-

roth ol i Pankkivaltuusmiesten pyynnöstä saapunut ko -
soo t ä llaisia vekseleit ä voitaVAn ja nyt olevan syy 

koukseen , es itettiin J ohtokunnan kirjeJmä kuluvan ~r-
tä käyttää setelikatteena. 

raskuun 15 päivältä ng 53, jossa J ohtokunt~ ilmoit-
Asiasta syntyneessä keskusteJussR 
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katsoi, et tä muodoJJisia epä iJyk-

siä siihen nähden voidaan~o puheenaolevia vekse l eitä 

käyttää sete likRtteena, ei pitäisi ol l a. Nämä veksplit 

eivät tosin ole 111komaist~ valuuttaa tul_essal:1n Suomen 

Pankin salkkuun, mutta ne edust~vRt sit~ j a muuttuvAt 

siksi , koska annettu j en etumB~sujen määrä on suoritet

tava tElkai sin ul komai sel ] (1 If:il L11l t ~.ll R • Samantapai sia vek

se]ei t ä oli käytet ty setel i katteena jo rauhan aikana ja 

viimeksi un Suomen Par:kki teki kesällä 1~19 tur.netun 

sopimuksen sB.hano!!lista." ai n an8sa. Ei tosin ol e toivei -

ta , että nyt puheenaoJevip vekseJ~itä voi taisiin s9ada 

diskonta t uksi iJkomailJa, kuten sahanomistRjain Antamiin 

vel{se 1 eihir nähden otaksui tiin . Mutta j os 8ete] i a t teen 

laa tu(\. arvostel l aan, kuten J ohtokunnan mielestä on tehta

t~ , rea]i~elta pohjalta , on nä itä vekse]eitä pidettäv6 

parempana sete likatteena kuir valtion vekseJeita ja Sft

ha~omistajainkin antamia vekseleitä. Se Juotto, mitä Suo

men Pankista tällais i a vekselejtä vastaan annettais iin, 

ei tulisi suoraan , vaan pankkien välityksellä raho i tet

tavalle yhtiölle ja vain siinä määrin ku in pankit ei

vät omista varoistaan voi puheenaoJ evaa Juot to a antaa . 

Kun pankkien on maksettava takaisin koko luoton maärä 
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ulkomaisella va luutalla, on siinä pidäke, joka saatJ 

taa pankit rajoittamaan tämän luoton käyttämistä. 

Nyt tulee sitäpaitsi näis sä vekselei ssä olemaan vä

hintäin kaksi nimeä . J os asiaa siis katsoo sete-

likatteen kannalta , ovat nämä parempia kuin useat 

muut katteenlajit , joita Suomen Pankilla nykyään on. 

Sitäpaitsi on J ohtokunta asiaa käsitel lessään 

pitänyt silmällä , että tätä ti etä Suomen Pankki 

luonnollisella tavalla ja yhteistoiminnassa yksi t yis

pankkien kanssa saa ulkomaista valuuttaa . 

PuheenaolevieD pankkien ilmoituksen mukaan tar

vitsisi Kemi- yhti ö luo ttoa ensi talvena n . 40 miljoo

naa markkaa, mutta tarvits ~vatko panki t lainata ko

ko tämän määr än Suomen Pankista , ei ole vielä 

varmaa. Kuinka pitkän ajan pankit luottoa tarvit

sevat, ei myöskään ole varmaa. Näyttää siltä, et

tä etumaksuja puutavaroista ei voida odottaa tänä 

talvena ennenkuin vuodenvaihteen jälkeen. Heti laivauk

sen alettua voitaisiin joka tapauks essa odottaa ly

hennyksiä luotossa t ehtävän. J ohtokunta on kyllä 

selvillä siitä, että setelistön lisäämisessä t ä tä 

~ tietä tulee noudattaa kaikkea varovaisuutta . 
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Herra Neva~lj~p~ katsoi että kysymystä ei oli

si käsiteltävä yksinomaan muodolliselta, vaan myöskin 

asialliselta, materiaaliselta, kannalta. Puheenaoleva uusi 

sitoumus on suuressa määrin samankaltainen kuin sahanomi s

tajain kanssa tehty. Molemmille näille sitoumuksille on 

yhteistä, että proformavekseleitä setelikatteena käyttä

en lisätään setelistöä. Tällainen setelistön lisäys 

voi vai~uttaa rahan arvoon. Edellisellä kerralla oli 

puhuja hyväksynyt puheenaolevan menettelytavan, kun si

toumusta tehtäessä ilmoitettiin pidettävän varmana, et

tä proformavekselit saataisiin diskonteeratuksi ulkomail

la, mikä olisi tehnyt, että toimenpide ei olisi ai

heuttanut rahan arvon alenemista. Uusi sopimus tietäi

si jälleen setelistön lisäämistä ja voi käydä niin, 

että tämä setelistö pysyy liikkeessä puoli vuotta tai 

enempikin ja että sen aiheuttama inflatsioni voi jo 

tuntua. Tämä puoli asiasta on otettava huomioon pro

formavekselien diskonttauksessa ja meneteltävä kaikella 

varovaisuudella. Jos 40 tai 50 miljoonaa riittäisi 

siihen tarpeeseen, joka on sopimuksen aiheuttanut, 

ei pitemmälle pitäisi mennä. Jos tällaisissa ra-

joissa Pysytään ja Johtokunta muutenkin käyttää tä-
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_tä oikeuttaan varovaisesti, niin että rajaan saak

ka ei tarvitse mennä tai se tehdään mahdollisimman 

myöhään, ei pUhuja katsonut olevan syytä panna es

teitä Johtokunnan suunnittelemalie toimenpiteelle. 

Herra 1~YQnius ilmoitti epäilevänsä onko oi

kea tapa tulkita Suomen Pankin ohjesäännön 18 §:n 

määräyksiä siten, että proformavekseleitä, jOista ti e

detä~n, että niitä ei saada diskonteeratuksi ulko

mailla, voidaan lukea setelikatteeksi. Kun puhuja 

kuitenkin oli saattanut todeta, että samankaltaisia 

vekseleitä, nimittäin puutavaran viejäin asettamia 

ja heidän englantilaisten asiamiestensä hyväksymiä, 

oli jo rauhan aikana setelikatteena käytetty,ei h~ 

ajankohtana, jolloin setelinanto-oikeuden rajoittami

nen tuottaisi maan taloudelliselle elämälle suuria 

vaikeuksia, tahtonut vaatia uuden tulkinnan käytän

tönnottamista. Kysymyksen asialliseen puol een nähden 

puhuja yhtyi herra Nevanlinnan mielipitees een. Kun 

sahanomistajien antamia vekseleitä ei voitu diskon

tata, aiheuttivat niiden nojalla annetut setelit e

päi l emättä rahan arvon alenemista. Kun nyt tehdyn 

sopimuksen nojalla jälleen setelistö verrattain pit-
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käksi ajaksi saattaa lisääntyä, on vaikea arvostel-

la onko ehdotettu toimenpide lopulta hyödyksi. Joka 

tapauksessa olisi se määrä, mitä proformavekseleitä 

saa olla setelikatteena, rajoitettava. Myöskin olisi 

Pankkivaltuusmiesten määrättävä se aika, minkä suostu-

mus tähän tOimenpiteeseen on voimassa. 

Herra Ramsay katsoi, että puheenaolevat vekse-

lit voidaan lukea setelikatteeksi, koska ne edusta-

vat ulkomaista valuuttaa, joka tehdyn sopimuksen no-

jalla varmasti saadaan. Asiallisesti on nyt enempi 

syytä proformavekselien käyttöön kuin tehtäessä sopi-

musta sahanomistajain kanssa. Olisi kuitenkin oikein-

ta asettaa raja, mihin saakka niiden määrä saa nous-

ta. 

Herra Liakka ilmoitti kannattavansa Johtokunnan 

ehdottamaa tOimenpidettä ehdolla, että asetetaan raja, 

jota suuremmaksi puheenaolevain vekselien määrä ei saa 

nousta. Myöskin rajoitus ajan puolesta voisi olla pai-

kaIlaan. 

Herra Tann&r katsoi ehdotetun tOimenpiteen an-

tavan aihetta sekä muodollisiin että asiallisiin e-

päilyksiin, joista puhuja ei katsonut voivansa täysin 
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luopua niiden selitystenkään jälkeen, joita Jo htokun-

nan kirjeessä oli esitetty. Kuin kuitenkin Johtokun-

nan taholta on ilmoitettu, että varemmin huonommat-

kin proformavekselit kuin ne, jOista nyt on kysy-

mys, ovat kelvanneet setelikatteeksi, eikä tätä ny-

kyä ollut aihetta muuttaa käytäntöä tässä suhtees-

sa, ei puhuja tahtonut asettua vastustamaan Johtokun-

nan suunnittelemaa toimenpidettä. 

Sittenkuin keskusteiu asiasta oli päättynyt,toi-

mitettiin, koska Pankkivaltuusmiesten kesken oli eri 

mieliä ilmaantunut siitä, olisiko määrättävä ajankoh-

ta, jota kauemmin puheenaolevia proformavekseleitä ei 

ilman uutta päätöstä saisi setelikatteena käyttää, 

äänestys, jolloin 

L kk k t . etta·· J"os puheenaol evia Herra _1~_~_ a SOl, 

vekseleitä tulee olemaan Pankin salkussa jälkeen 10-

kakuun viimeisen päivän vuonna 1921, asia on uudel-

leen alistettava Pankkivaltuusmiesten barkittavaksi~ 

Herra B~~say oli sitä mieltä, että ei ol e syy-

tä tässä kohden mitään aikarajaa asettaa; 

Herra Hein9B~n yhtyi herra Liakan mielipitee-

~een; 
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Harrat ~~DD§~ j a ~EY~DliD~~ yhtyivät herra kä tarpeellisiu apulaisia ~älle päätlsialJisesti toi -

Ramsayn mielipiteeseen : 
mittamaan sellaista Pankin liikkeen tarkastusta kuin 

Herra 1~YQDi~~ yhtyi r.3rra L i 8k~n mielipitee -
J ohtokunnan kirj81mässä Dr. mainittu . Samalla Pankki -

seen , joka siten oli tullut P a.n~:1~ivaltuusmi8s::, 
valtuusmiehet päättivät että puheenaolevalle tarkast~ 

pää t öl:sel~si . 
j~lle on maksettava palkkiona samat palkkae1ut , joi-

Yksimielisesti päättivät Pan~ kivaltuusmiehet , et- ta Pankin ylikamreeri kulloinkin ilman ikäkorotuksi a 

tä myöskin siinä tapauksessa että puheenalaista laa- nauttii, sekä apulaisille Pankkivaltuusmiesten J oh-

tua olevain vekselien määrä nousee 50 miljoonaan tOKunnan esityksestä vasteJes vahvistamat palkviot. 

markkaan, asia on uudelleen alistettava P an'~l'ival - Puheenaolevien virkojen aiheuttamat ~8not oli otet-

tuusmiesten harkittavaksi. tava huomioon tehtäessä Eiuskunnalle esitystä koro-

pijätöksestä oli Johtokun~alle kirjelmällä tie- tettujen pal~kamäärärahain myöntäoisesiä. 

to annettava (Kirj glmä ng 79.) . P äätö~sestä oli J ohtokunnalle kirjelmällä tieto 

annettava . (Kirjelmä nQ 82). 

Esiteltiin J Ohtokunnan kirjelmä kuluvan marru& 

lmun 12 ' päi välta" !2 52· J t n_ , Jossa oh okunta ehiottaa , Esiteltiin Pankkivaliokunnan kirjel~ä viime loka- ~1 
I 

että Suomen Pankkiin perustettaisiin ylimääräinen kuun 22 päivältä ng 13, jossa valiokunta pyytää 

ta r kastajan virka j a että tätä tarkoitusta varten Pankkivaltuusmiesten laus untoa siitä , olisiko syytä 

E1uskunnal ta pyyiet täi si in tarpeellinen määräraha . saattaa PanYkivaltuusmiesten suh1e 1893 vuoJen hätä-

Pankkivaltuusmiehet päättivät J ohtokunnan esi - apurahdston hoitoon vakaantuneemmalle kannalle , sekä 

tyksen jOhrlosta oil\euttaa J ohtokLLnnan ot tamaan Suo- mi hin toimenpiteisi in tässä tarkoituksessa Panl{J\:ivitl -

men Pankin palvelukseen ylimääräisen virkamiehen se~ tuusmiesten mielestä olisi ryhiyttävä. 
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I lmoitettiin, eLtä ne kolme pankkivaltuus-
päi vänä alotett ua Suomen Pankin vi rkami esten palk-

mi9stä , joilen tulee olla osallisina kaikissa Pank-
kain korottamista koskevdn kysymyksen valmistavaa 

kivaltuusmiesten käsiteltävinä ol evissa asioissa , o-
käsittelyä J ohtokunnan kirjel mässä kuluvan marras-

livat valmistavasti käsitelleet Pa~kkivaliokunnan 
kuun 9 päivältä n~ 50 antamien +isäti etojen poh-

kirjelmän koskemaa kysy~ystä sekä päättäneet eh10t - jalla. 

taa Pan':l{i va Ii okuI!Y'all e 11 1:10 i tettavaks i , et-:ä Pank-

kivaltuusmiesten miel9stä 1893 vuolen hätäapurahas-
Valcuu ]eksi : 

ton hoito edelleen haita-:ta voisi t~pahtua s~malla 

tavalla kuin tähän asti , mutta että toisaalta voi 

kuitenkin ehkä olla oikein, että eduskunta nioen-

omH8n oi keuttaa Pankkivaltuusmiehet suorittamaan ra-

haston valvontaan kuuluvat "l.ehtävät . 

Panlcki vaI tuusmi ehet päätti vät hyväksyä tämän 

ehdotuk sen . Päätöksen mukainen lausunto , jonka sana-

muo 10n laatiminen annetti in tehtäväl{s i puheen j ohta-

jalle j~. varapu~eenj ohtajalle , oli Pankkivali okunna1 -

1e kirjelmällä annettava . (Kirjelmä nQ 80 ). 

T ä~än jälkeen pOistuivat herrat Heinonen , Ram-

say ja L ial-;:l-~a . 

J atkettiin kokouksessa kuluvan marraskuun 4 
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SUOMEN PANKIN JOHTOKUNNALLE. 

KirjelmälJä kuluvan marraskuun 15 päi vä ltä N~ 53 

on J ohtokunta ilmoi t tanut tehneensä Privatbanken i 

Helsingfors, AktieboJag ja Akt iebanken för Utr i kes 

handel nimi sten pankkien kanssa vä Jipuheen, jonka 

mukaan nämä pankit, mikäli ne t arvitsevat r ahoja 

Kemi- yhtiön metsätöiden rahoittamiseksi täna ta]ve -

N~ 79 
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na, myyvät Suomen Pankille Kemi-yhtiön asettamia 

Lontoossa maksettavia omia punnan määräisiä vekse

leitä pankkien siirtäminä, jättäen samalla Suomen 

Pankille Kemi - yhtiön sitoumuksen suorittaa nämä e

tumaksuvekselit vientivaluutoilla sen mukaan, kuin 

näitä yhtiölle kertyy tulevan vuoden viennistä.Tä

män välipuheen ilmoittaa Johtokunta tehneensä sil

lä edellytyksellä, että nämä vekselit lasketaan 

Suomen Pankin setelikatteeksi. Kirjelmässä lähemmin 

perustelemil]aan syillä Johtokunta pyytää Pankkival 

tuusmiesten hyväksymistä tälle toimenpiteelleen. 

Tämän jOhdosta saavat Pankkivaltuusmiehet 

ilmoittaa hyväksyvänsä Johtokunn an toimenpiteen,mut

ta katsovansa, ett~ asia on uudelleen alistettava 

Pankkivaltuusmiesten harkittavaksi , jos puheenalais

ta laatua olevien vekselien määrä nousee 50 mil -

joonaan markkaan tai jos sellaisia vekseleitä jäl 

keen lokakuun 31 päivän 1921 tulisi olemaan Suo

men Pankin salkussa. 
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PANKKIVALIOKUNNALLE. 

Pankkivaltuusmiehet ovat vastaanottaneet Pank

kivaliokunnan kuluvan lokakuun 22 päivänä päivätyb 

kirjelmän N~ 13, jossa Valiokunta lähemmin esittä

millään syillä pyytää Pankkivaltuusmiehiä antamaan 

luusuntonsa siitä, olisiko syytä saattaa Pankkival 

tuusmiesten suhde 1893 vuoden hätäapurahaston hoi 

toon vakaantuneemmalle kannalle sekä mihin toimen

piteisiin tässä tarkoituksessa kenties Pankkivaltuus 

miesten mielestä olisi syytä ryhtyä. 

Pankkivaltuusmiesten tehtävät 1893 vuoden hä

täapurahaston hoidon valvontaan nähden ovat määri 

tellyt siinä kirjelmässä 9 päivältä marraskuuta 

1893, jolla rahaston lahjoittajain asettama »Hätä

aputoimien keskuskomitea" luovutti rahaston valvon

nan Pankkivaltuusmiehil le. Näin ollen ei niissä 

tehtäVissä, joita Pankkivaltuusmiesten on rahaston 

hoidon valvontaan nähden toimitettava, ole mitään 

epäselvää, eikä näitä tehtäviä koskeviin määräyk

siin myöskään voida tehdä mitään muutosta. 

Vuonna 1893 toiminnassa olleet Pankkivaltuus 

miehet ottivat tOimittaakseen rahaston valvonnasta 
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johtuvat tehtävät vain siksi ajaksi, joksi säädyt 

olivat heidät pankkivaltuusmiehiksi valinneet. Vuon 

na 1894 pankkivaltuusmiehet pyysivät ·Pankkivaliokun 

taa antamaan Pankkivaltuusmiehi l le tehtäväksi hoitaa 

raha ston valvontaan kuuluvia tehtäviä, mutta ilmoitti 

valiokunta vastauksessaan, ettei se katsonut olevan

sa oikeutettu antamaan sellaista valtuutusta. Tämän 

johdosta myöskin keväällä 1894 valitut uudet Pank

kivaltuusmiehet ottivat suorittaakseen puheenaolevat 

tehtävät vain toimensa ajaksi. Sen jälkeen ovat 

Pankkivaltuusmiehet suorittaneet rahaston valvontaan 

kuuluvat tehtävät tekemättä eri päätöstä tämän teh

tävän vastaanotosta. 

Todenn äköisest i voisi puheenao]evan tehtävän hoi 

to edelleen haitoi t t a tapahtua samalla tavalla kuin 

tähän. asti. TOi se]ta puolen voi kuitenkin ehkä 0] 

la oike in, että Eduskunta nimenomaan oikeuttaa Pank 

kivaltuusmiehet suorittamaan tämän tehtävän. 

- 13 -
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SUOMEN PANKIN JOHTOKUNNALLE. 

J ohtokunnan kirj elmää kuluvan marraskuun 1 2 

päivältä ng 52 tänään es i teltäessä ovat Pankkival 

tuusmiehet päättäneet oikeuttaa J ohtokunnan ottamaan 

Suomen Pankin palve l ukseen ylimääräisen vi rkamiehen 

sekä tarpeellisia apulaisia tälle hoitamaan pääasi 

al l isesti sellaista Panki n l iikkeen tark astusta, j o

hon J ohtokunnan kirjelmässä on viita t tu. 

Samalla ovat Pankkivaltuusmiehet päättäneet , et

tä puheenaolevalle t arkastajalie on maksettava ne 

palkkae dut , joita Pankin ylikamreeri kulloinkin i lman 

il{äkor otuksia nautt ii, sekä apulaisille Pankkivaltuus

mi esten J Ohtokunnan esityksestä vastedes vahvistamat 

määrät. Näilen ylimäärä isten virkamiesten palk~{ iot 

suo r ite t takoon määrärahasta ylimäärä is ten apulaisten 

pal kkaamisekSi, elellyttäen, että Eduskunta tähän 

pyydetyt varat tulee myöntämään. 
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